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Przemoc - Prawa pokrzywdzonych
Treść
Każda osoba, która doznaje przemocy domowej powinna wiedzieć, że
prawo zabrania  stosowania  przemocy  i  krzywdzenia  swoich  bliskich.
Jeżeli Ty lub ktoś z Twoich bliskich jest osobą doznającą przemocy ze
strony osoby najbliższej, nie należy wstydzić się prosić o pomoc. Prawo
stoi  po  Waszej  stronie.  Doznając  takich  zachowań  powinno  się  jak
najszybciej powiadomić Policję, dzwoniąc na numer 997 lub 112 a także
prokuraturę.

W przypadku zgłoszenia sytuacji  stosowania przemocy i  krzywdzenia
swoich bliskich policjant ma obowiązek:

zapewnienia bezpieczeństwa zgodnie z art. 15a ustawy z dnia 61.
kwietnia 1990 r. o Policji — policjanci, wykonując czynności, mają
prawo zatrzymywania sprawców przemocy w rodzinie stwarzających
bezpośrednie zagrożenie dla życia lub zdrowia ludzkiego);
przekazania informacji o interweniujących policjantach (stopień, imię2.
i nazwisko oraz numer identyfikacyjny policjantów, nazwa i siedziba
jednostki, w której pełnią służbę);
przekazania, na wniosek sądu lub prokuratury, dokumentacji3.
policyjnej jako dowodów w postępowaniu;
uczestniczenia, na wniosek sądu, jako świadkowie w sprawie karnej.4.
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Prokurator w toku postępowania przygotowawczego ma prawo do:



oddania podejrzanego pod dozór Policji z zakazem kontaktowania się1.
z pokrzywdzonym;
oddania podejrzanego pod dozór Policji zamiast zastosowania2.
tymczasowego aresztowania, pod warunkiem że oskarżony w
wyznaczonym terminie opuści lokal zajmowany wspólnie z
pokrzywdzonym oraz określi miejsce swojego pobytu;
nakazania podejrzanemu opuszczenia lokalu mieszkalnego3.
zajmowanego wspólnie z pokrzywdzonym — jeżeli zachodzi
uzasadniona obawa, że oskarżony ponownie popełni przestępstwo z
użyciem przemocy wobec tej osoby, zwłaszcza gdy popełnieniem
takiego przestępstwa groził.

Polskie prawo ściga sprawców przestępstw przeciwko osobom bliskim
za:

znęcanie się fizyczne lub psychiczne nad osobą najbliższą lub nad1.
inną osobą pozostającą w stałym lub przemijającym stosunku
zależności od sprawcy albo nad małoletnim lub osobą nieporadną ze
względu na jej stan psychiczny lub fizyczny — art. 207 k.k.;
uderzenie człowieka lub naruszenie jego nietykalności cielesnej w2.
inny sposób — art. 217 k.k. (ściganie przestępstwa odbywa się z
oskarżenia prywatnego);
pozbawienie człowieka wolności — art. 189 k.k.;3.
grożenie innej osobie popełnieniem przestępstwa na jej szkodę lub4.
szkodę osoby najbliższej, jeżeli groźba wzbudza w zagrożonym
uzasadnioną obawę, że będzie spełniona — art. 190 k.k. (ścigane na
wniosek pokrzywdzonego);
wzbudzanie u innej osoby uzasadnionego okolicznościami poczucia5.
zagrożenia lub naruszenie jej prywatności poprzez uporczywe
nękanie — art. 190a § 1 k.k. (ściganie na wniosek pokrzywdzonego);
stosowanie przemocy lub groźby bezprawnej, w celu zmuszenia6.
innej osoby do określonego działania, zaniechania lub znoszenia



określonego stanu — art. 191 k.k.;
utrwalanie wizerunku nagiej osoby lub osoby w trakcie czynności7.
seksualnej, przez użycie wobec niej przemocy, groźby bezprawnej
lub podstępu, albo rozpowszechnienie wizerunku nagiej osoby lub w
trakcie czynności seksualnej bez jej zgody — art. 191a k.k. (ściganie
na wniosek pokrzywdzonego);
doprowadzenie innej osoby do obcowania płciowego przemocą,8.
groźbą bezprawną lub podstępem (zgwałcenie) oraz doprowadzenie
w ten sam sposób innej osoby do poddania się innej czynności
seksualnej lub wykonania takiej czynności — art. 197 k.k. (ścigane
na wniosek pokrzywdzonego); Przestępstwo to popełnia również
małżonek, który dopuszcza się zgwałcenia współmałżonka!/;
spowodowanie ciężkiego uszczerbku na zdrowiu w postaci:9.
pozbawienia człowieka wzroku, słuchu, mowy, zdolności płodzenia
bądź innego ciężkiego kalectwa, ciężkiej choroby nieuleczalnej lub
długotrwałej, choroby realnie zagrażającej życiu, trwałej choroby
psychicznej, całkowitej lub znacznej trwałej niezdolności do pracy w
zawodzie lub trwałego, istotnego zeszpecenia lub zniekształcenia
ciała — art. 156 k.k.;
spowodowanie naruszenia czynności narządu ciała lub rozstroju10.
zdrowia, w wyniku którego pokrzywdzonym jest osoba najbliższa —
art. 157 § 1 i 2 k.k. (ścigane na wniosek pokrzywdzonego);
uporczywe uchylanie się od wykonania ciążącego z mocy ustawy lub11.
orzeczenia sądowego obowiązku opieki przez niełożenie na
utrzymanie osoby najbliższej lub innej osoby i przez to narażanie jej
na niemożność zaspokojenia podstawowych potrzeb życiowych
(uchylanie się od obowiązku alimentacyjnego) — art. 209 k.k.
(ścigane na wniosek pokrzywdzonego, organu opieki społecznej lub
innego właściwego organu);
kradzież lub kradzież z włamaniem na szkodę osoby najbliższej —12.
art. 278 k.k. i art. 279 k.k. (ścigane na wniosek pokrzywdzonego);



niszczenie, uszkadzanie cudzej rzeczy lub czynienie jej niezdatną do13.
użytku — art. 288 k.k. (ścigane na wniosek pokrzywdzonego);
porzucenie wbrew obowiązkowi troszczenia się o małoletniego14.
poniżej lat 15 albo o osobę nieporadną ze względu na jej stan
psychiczny lub fizyczny — art. 210 k.k.;
uprowadzenie lub zatrzymanie małoletniego poniżej lat 15 albo15.
osoby nieporadnej ze względu na jej stan psychiczny lub fizyczny,
wbrew woli osoby powołanej do opieki lub nadzoru — art. 211 k.k.;
obcowanie płciowe z małoletnim poniżej lat 15 lub dopuszczenie się16.
wobec takiej osoby innej czynności seksualnej lub doprowadzenie jej
do poddania się takim czynnościom albo do ich wykonania — art.
200 k.k.;
rozpijanie małoletniego, przez dostarczanie mu napoju17.
alkoholowego, ułatwianie jego spożycia, lub nakłanianie go do
spożycia takiego napoju — art. 208 k.k.
 

Osoba doznająca przemocy domowej ma też prawo do złożenia na Policji
lub w prokuraturze zawiadomienia  o  popełnieniu przestępstwa przez
osobę, która krzywdzi ją i jej rodzinę. Osoba stosująca przemoc wobec
bliskich, gdy czuje się bezkarna, prawdopodobnie nie zmieni się, będzie
dalej  stosować  przemoc,  bez  względu  na  składane  obietnice,  lecz
następnym  razem  może  być  znacznie  gorzej.  Jeżeli  jednak  osoba
doznająca  przemocy  zaufa  deklaracjom osoby  stosującej  przemoc  o
zmianie  zachowania  wobec  niej  i  jej  rodziny  i  ta  osoba  zechce  się
wycofać, musi pamiętać, że złożone przez nią dotychczas zeznania nie
będą mogły być wykorzystane przez prawne instytucje działające po to,
aby  jej  pomóc.  Dlatego  zanim  podejmie  się  taką  decyzję,  należy
zastanowić się i skonsultować z psychologiem, terapeutą lub inną osobą
pomagającą  ofiarom  przemocy  w  rodzinie,  np.  w  specjalistycznym
ośrodku wsparcia dla ofiar przemocy rodzinie lub ośrodku interwencji
kryzysowej.
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